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Πορεία του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης (ΚΠΣ)

Στο Υπουργείο Βιομηχανίας, Ερευνας και Τεχνολογίας εφαρμόζονται τέσσερα 
Επιχειρησιακά Προγράμματα στα πλαίσια του Δεύτερου Κοινοτικού Πλαισίου 
Στήριξης 1994-1999.

Τα προγράμματα αυτά που εγκρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή την 29η 
Ιουλίου 1994, είναι:

- Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Βιομηχανίας (ΕΠΒ)

- Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Ενέργειας (ΕΠΕ)
ψ

- Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Ερευνας και Τεχνολογίας (ΕΠΕΤ)

- Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Φυσικού Αερίου (ΕΠΦΑ)

Στα τέσσερα κείμενα που ακολουθούν παρουσιάζεται η πορεία των 
προγραμμάτων αυτών: τα προβλήματα που υπήρχαν όταν η παρούσα ηγεσία 
ανέλαβε το Υ .Β .Ε .Τ ., πώς αυτά αντιμετωπίστηκαν, σε ποιό σημείο βρίσκεται η 
υλοποίηση των προγραμμάτων και πώς αυτή θα εξελιχθεί στους επόμενους 
μήνες.



Τι παοαλάβαυε:

α) Περιεχόμενο
Ουσιαστικά ξεκινήσαμε από το μηδέν. Μετά τις πρώτες επαφές με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή συντάξαμε τελείως εξαρχής το Πρόγραμμα.

β) Υποδομές - διαχείριση

• Θεσμικά και νομικά κενά που καθιστούσαν αδύνατη την υλοποίηση του ΚΠΣ.

• Στον τομέα Βιομηχανίας του Υπουργείου :
(ι) δεν υπήρχε καμμία προηγούμενη εμπειρία υλοποίησης

επιχειρησιακών προγραμμάτων ή κοινοτικών πρωτοβουλιών.
(ιι) δεν υπήρχε παρά ελάχιστη σχέση ανάμεσα στα θεματικά αντικείμενα 

του υπό κατάρτιση ΕΠΒ και σ' αυτά του Υπουργείου. Για παράδειγμα 
δεν υπήρχε στο Υπουργείο υπηρεσία που να ασχολείται με τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, ενώ στο ΕΠΒ είχε συμπεριληφθεί ένα 
σημαντικό υποπρόγραμμα γι αυτές. Επομένως δεν υπήρχε και 
καμμία οργανωτική αντιστοίχιση και οι υπαλλήλοι ήταν χωρίς γνώση 
και εμπειρία στα θέματα του ΕΠΒ.

(ιιι) δεν είχε γίνει καμμία επεξεργασία πιθανών σχημάτων διαχείρισης 
των Επιχειρησιακών Προγραμμάτων

• μηχανισμούς λειτουργίας του δημοσίου δυσκίνητους για να ανταποκριθούν 
στις απαιτήσεις (π.χ. εκταμίευσης) του ΚΠΣ.

Τι κάναυε - που Βοισκόυαστε 

α) Περιεχόμενο
• Καταρτίστηκε νέο ΕΠΒ με συνεκτικούς αναπτυξιακούς άξονες και 

στόχους το οποίο εγκρίθηκε τον Ιούλιο του 1994 από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, ενώ τον Δεκέμβριο εγκρίθηκαν τα τεχνικά 
συμπληρωματικά έγγραφα που περιείχαν χρονοδιαγράμματα και 
ποσοτικοποιήσεις του Προγράμματος.

• Επετεύχθη διπλασιασμός της δημόσιας (κοινοτικής και εθνικής) 
δαπάνης στο ΕΠΒ από 172 δισ. δρχ. σε 341 δισ. δρχ. (Αν προστεθούν 
και τα 115 δισ. δρχ. του τομέα της βιομηχανίας των Περιφερειακών 
Επιχειρησιακών Προγραμμάτων τότε η αύξηση είναι μεγαλύτερη). Η 
Κοινοτική, επομένως, συμμετοχή στο ΕΠΒ, που αποτελεί το 60% της 
δημόσιας δαπάνης, αυξήθηκε κατά 100 δισ. δρχ. •

• Έγινε εξειδίκευση του μεγαλύτερου μέρους του ΕΠΒ σε έργα τα 
οποία είναι αρκετά συγκεκριμένα ώστε να υπάρξουν υλοποιήσιμες 
προτάσεις από τους ενδιαφερομένους φορείς ή επιχειρήσεις.



β) θεσμικό και νομικό πλαίσιο
Άλλαξε και συμπληρώθηκε το θεσμικό και νομικό πλαίσιο ούτως ώστε να μπορεί 
να στηρίξει την υλοποίησή του ΚΠΣ.

Τροποποιήθηκε ο αναπτυξιακός νόμος 1892/90 με τα άρθρα 23α και 23β του 
2234/94. Με αυτά τα άρθρα αλλάζει ριζικά το πνεύμα αντιμετώπισης των 
υποψηφίων για χρηματοδότηση επενδυτικών σχεδίων: προωθούνται αφενός 
ο ολοκληρωμένος πολυετής επιχειρηματικός σχεδιασμός και αφετέρου 
επενδυτικές δραστηριότητες που άμεσα στοχεύουν στα σημεία αιχμής της 
διεθνούς ανταγωνιστικότητας που είναι η ποιότητα και τα νέα προϊόντα. Μ' 
αυτό τον τρόπο με τα δύο αυτά άρθρα, πέραν του ότι καθίσταται θεσμικά 
δυνατή η υλοποίηση του ΕΠΒ, ορίζεται η κατεύθυνση του ΕΠΒ για 
μακροχρόνια βελτίωση της ανταγωνιστικής θέσης της ελληνικής 
βιομηχανίας.

^J>c*
J>°

Εκδόθηκαν όλες οι προβλεπόμενες Υπουργικές Αποφάσεις απαραίτητες για 
την εφαρμογή των άρθρων 23α και 23β του αναπτυξιακού νόμου.

Δημιουργήθηκε ο "Ειδικός Λογαριασμός της ΓΓΒ" για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων δυσκινησίας και βραδύτητας που συνοδεύουν την χρήση του 
δημοσίου λογιστικού και που θα καθιστούσαν αδύνατη την έγκαιρη εφαρμογή 
του ΚΠΣ.

Μετά τη θετική γνωμοδότηση του Συμβουλίου της Επικρατείας αναμένεται 
η έκδοση προεδρικού διατάγματος που ρυθμίζει θέματα σχετικά με την 
ανάθεση της εκτέλεσης και τη χρηματοδότηση έργων, μελετών και 
υπηρεσιών που προβλέπονται σε προγράμματα του ΥΒΕΤ ή απαιτούνται για 
την υποστήριξή τους.

Βρίσκεται στην τελική φάση το νομοσχέδιο για τους νέους 
χρηματοπιστωτικούς θεσμούς για την διευκόλυνση των Μικρομεσαίων 
Επιχειρήσεων.

Έχει δημιουργηθεί 13μελής ειδική Νομοπαρασκευαστική Επιτροπή με στόχο 
να συμπληρωθεί ή και να αναμορφωθεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο 
ως προς τα εξής θέματα:
(ί) αδειοδότηση βιομηχανιών,
(ϋ) ΒΙΠΕ και ΒΙΟΠΑ,
(in) έλεγχο ποιότητας και αγοράς
(ίν) κλαδικά ινστιτούτα,
(ν) one stop shop,

Η επιτροπή χωρίζεται σε 4 ομάδες εργασίας και αναμένεται να 
ολοκληρώσει σύντομα τα δύο πρώτα θέματα (αδειοδοτήσεις ΒΙΠΕ και 
ΒΙΟΠΑ).

γ) Οργανωτική - διοικητική υποδομή

• Δημιουργήθηκαν στο ΥΒΕΤ 3 Διευθύνσεις ("Επενδύσεων", "Πολιτικής 
Ποιότητας", "Χωροταξίας και Περιβάλλοντος" δηλ. υποδομών) που 
αντιστοιχούν σε βασικούς θεματικούς τομείς του ΕΠΒ. Επίσης 
δημιουργήθηκαν δύο Αυτοτελή Γραφεία ("Διαχείρισης Κοινοτικών 
Προγραμμάτων" και "Ειδικού Λογαριασμού") για την διαχείριση του



ΕΠΒ.

• Συστάθηκε η Γραμματεία της Επιτροπής Παρακολούθησης του 
Προγράμματος, καθώς και ειδικές επιτροπές υποστηρικτικού έργου 
και παρακολούθησης των υποπρογραμμάτων.

• Οργανώθηκε το σύστημα διαχείρισης με κύριο μοχλό τη Γ ραμματεία 
της Επιτροπής Παρακολούθησης του Προγράμματος και με την 
συμμετοχή εξωτερικού Συμβούλου Διαχείρισης. Έγινε προκήρυξη και 
στις 30/5 κατατέθηκαν οι προσφορές για την ανάληψη αυτού του 
ρόλου. Αναμένεται να έχει γίνει η επιλογή του Συμβούλου 
Διαχείρισης εντός του επόμενου διμήνου. Μέχρι τότε θα έχουν 
επιλεγεί και οι ενδιάμεσοι φορείς που θα υποστηρίξουν το ΥΒΕΤ.

• Ξεκίνησε και προχωρεί ικανοποιητικά η επιμόρφωση των υπαλλήλων 
του ΥΒΕΤ. Χαρακτηριστικά αναφέρονται σεμινάρια με θέματα: 
"Αξιολόγηση Επιχειρηματικών Σχεδίων" (21 άτομα)
" Project Management - Διαχείριση Ευρωπαϊκού Προγράμματος"
(25 άτομα)
"Βιομηχανία και Περιβάλλον" (25 άτομα)
"Ποιότητα Προϊόντων και Υπηρεσιών" (25 άτομα)

δ) Υλοπφίηση
• Στις 31/5-1/6 συνεδρίασε η μικτή Ελληνοκοινοτική Επιτροπή 

Παρακολούθησης του ΕΠΒ και ενέκρινε την χρηματοδότηση 60 έργων 
προϋπολογισμού περίπου 66 δισ. δρχ. Στα έργα αυτά οι φορείς 
υλοποίησης είναι σχεδόν αποκλειστικά δημόσιοι με 
συνχρηματοδότηση της Κοινότητας, και αφορούν ουσιαστικά έργα

ρ υποδομής:
- Το ένα τρίτο του συνολικού ποσού (23 δισ. δρχ.) διατίθεται σε 

22 έργα που αφορούν στις Μικρομεσαίες Επιχειρήσεις με 
φορέα υλοποίησης τον ΕΟΜΜΕΧ.

- Δεκαεπτά έργα προϋπολογισμού 4 δισ. δρχ. αναφέρονται σε 
θέματα ποιότητας, τυποποίησης, διαπίστευσης προϊόντων και 
έχουν φορείς υλοποίησης τον ΕΛΟΤ (τα περισσότερα), το 
ΕΜΠ, το ΙΓΜΕ, τον Δημόκριτο, την Γ.Γ.Β., το Γεωργικό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών.

- Για την μετεγκατάσταση των βυρσοδεψιών στην Αθήνα 
(μελέτη) και στην Θεσσαλονίκη (έργα υποδομής) 
προβλέπονται πάνω από 4 δισ. δρχ.

- Γ ια την προώθηση των προϊόντων εγκρίθηκαν 3 προγράμματα 
με φορέα υλοποίησης τον Οργανισμό Προώθησης Εξαγωγών 
και συνολική δαπάνη 5.8 δισ. δρχ.

- Ενισχύεται με 2,3 δισ. το Ελληνικό Ινστιτούτο Υγιεινής και 
Ασφάλειας της Εργασίας, ένας φορέας που συστάθηκε με την 
συνεργασία ΓΣΕΕ - ΣΕΒ.

- Αλλα σημαντικά έργα προϋπολογισμού άνω των 3 δισ. είναι:

Το Διεθνές Εμπορευματικό Κέντρο Αθηνών (4,4 δισ)
Το Εκθεσιακό και Συνεδριακό Κέντρο της HELEXPO-ΔΕΘστην 
Αθήνα (4,5 δισ.)
Η ίδρυση ή ενίσχυση διάφορων πυροσβεστικών σταθμών στις 
ΒΙΠΕ για την ασφάλεια των βιομηχανιών (3,4δισ.)



Συστάθηκαν και συγκροτήθηκαν : 
το Εθνικό Ινστιτούτο Μετρολογίας 
το Εθνικό Συμβούλιο Διαπίστευσης

Καταρτίσθηκε και είναι προς υπογραφή σχέδιο νόμου για τα 
Βιομηχανικά Ατυχήματα Μεγάλης Εκτασης

Εχει καταρτισθεί σχέδιο νόμου για την απονομή ΒΡΑΒΕΙΩΝ στις 
επιχειρήσεις με αξιοσημείωτη επίδοση στην καινοτομία προϊόντων 
ή στην εγκατάσταση και λειτουργία ευέλικτων συστημάτων. Το 
σχέδιο νόμου έχει συνυπογράφει από τους αρμόδιους Υπουργούς και 
έχει κατατεθεί στη Βουλή.

Ολοκληρώθηκε το πρώτο στάδιο του έργου "Το Μέλλον της 
Ελληνικής Βιομηχανίας" που ξεκίνησε τον Οκτώβριο του 1994 και που 
αφορά στη διαμόρφωση και υλοποίηση Συναινετικής Βιομηχανικής 
Στρατηγικής. Το έργο βασίζεται στην συνεργασία και στον διάλογο 
μεταξύ των εκπροσώπων των κοινωνικών φορέων (ΒΕΑ, ΓΣΕΕ, ΣΕΒ, 
ΣΒΒΕ) και του Υπουργείου και μιας ομάδας διαμορφωτών κοινής 
γνώμης.

Οσον αφορά στις ιδιωτικές επενδύσεις:
- Καταρτίστηκε το "Μητρώο Αξιολογητών" από τις εξωτερικές 

εταιρείες συμβούλων επιχειρήσεων και παροχής 
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών που ανταποκρίθηκαν στην 
πρόσκληση ενδιαφέροντος και που κρίθηκαν δόκιμες. Από τις 
εταιρείες του Μητρώου θα γίνεται, βάσει των οδηγιών που 
έχει εκδώσει το ΥΒΕΤ, η πρωτογενής αξιολόγηση των 
επενδυτικών προτάσεων. Ηδη όλες οι εταιρείες του Μητρώου 
χρησιμοποιούνται για την αξιολόγηση των πρώτων 
προτάσεων.

- Συστάθηκε η Αστική Εταιρία μη κερδοσκοπικού χαρακτήρα 
"Εταιρία Ανάπτυξης Ιδιωτικών Υποδομών Βορείου Ελλάδος", 
από φορείς του βιομηχανικού και επιχειρηματικού κόσμου, 
των εργαζομένων και της τοπικής αυτοδιοίκησης. Βασικός 
σκοπός της εταιρίας είναι να διαχειρισθεί, ως ενδιάμεσος 
φορέας, το Μέτρο 1.3 του ΕΠΒ που αφορά στη δημιουργία 
ιδιωτικών ή μικτών βιομηχανικών υποδομών στη Βόρεια 
Ελλάδα, καθώς και άλλα συναφή Προγράμματα ή Μέτρα.

Προβλέπεται ότι εντός διμήνου θα έχουν περατωθεί οι διαδικασίες 
αξιολόγησης και επιλογής των επενδυτικών προτάσεων που θα 
υπαχθούν στον αναπτυξιακό νόμο. Ετσι, θα μπορέσουν οι 
επιχειρήσεις, ανάλογα με το πόσο γρήγορα θα δραστηριοποιηθούν, 
να λάβουν μέρος των επιχορηγήσεων εντός του 1995. Περίπου 200 
επιχειρήσεις, μεγάλου και μεσαίου μεγέθους, έχουν υποβάλει 
ισάριθμα επενδυτικά προγράμματα συνολικού ύψους 300 δισ. δρχ. 
έναντι 640 δισ. δρχ. που είναι ο συνολικός εξαετής προϋπολογισμός 
του ΕΠΒ. Οι απαιτούμενες επιχορηγήσεις ανέρχονται σε 100 δισ. 
δραχμές, έναντι 220 δισ. δρχ. που προβλέπεται να είναι οι συνολικές 
επιχορηγήσεις του Προγράμματος.



Τι παοαλάβαυε

α. Περιεχόμενο
• Μηδενική χρήση του ΚΠΣ για παρέμβαση πολιτικής στον Ενεργειακό 

Τομέα. Η σχεδιαζόμενη συμμετοχή περιοριζόταν στην ενίσχυση του 
επενδυτικού προγράμματος της ΔΕΗ και στο πρόγραμμα του 
Αχελώου.

β. Υποδομές - Διαχείριση
• Πλήρες θεσμικό και νομικό κενό - και επομένως και έλλειψη 

εμπειρίας - για την συμμετοχή του ιδιωτικού τομέα σε επενδύσεις 
ενέργειας.

• Ελάχιστη προηγούμενη εμπειρία υλοποίησης επιχειρησιακών 
προγραμμάτων ή Κοινοτικών πρωτοβουλιών.

• Μηχανισμούς λειτουργίας του δημοσίου δυσκίνητους για να 
ανταποκριθούν στις απαιτήσεις (π.χ. εκταμίευση) του ΚΠΣ.

Τι κάναυε - που Βοισκόυαστε 

α. Περιεχόμενο
• Ουσιαστικά καταρτίστηκε νέο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Ενέργειας 

το οποίο εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή την 29η Ιουλίου 
1994.
- Διαχωρίστηκε το πρόγραμμα του Αχελώου από το ΕΠΕ καΐ η 

χρηματοδότησή του υπήχθη σε ξεχωριστό προϋπολογισμό
- Εγινε ριζική ανατροπή των στραγητικών στόχων του 

προγράμματος: από απλό πρόγραμμα ενίσχυσης της ΔΕΗ 
κατευθύνθηκε προς τις ανανεώσιμες πηγές και στην 
εξοικονόμηση ενέργειας.

- Από τα 45 εκατ. ECU κοινοτικής ενίσχυσης των έργων της 
ΔΕΗ στο ΚΠΣ I περάσαμε στα 350 εκατ. ECU για το ΕΠΕ στο 
ΚΠΣ II, από τα οποία τα 140 προορίζονται για έργα της ΔΕΗ.

- Συνολικά στο ΕΠΕ επετεύχθη - σε σύγκριση με το πρόγραμμα 
της Ν.Δ.- αύξηση της δημόσιας (κοινοτικής και εθνικής) 
δαπάνης από 120 δισ. δρχ. (στα οποία συμπεριλαμβάνεται και 
το έργο του Αχελώου) σε 190 δισ. δρχ, πλέον δε αυτών 
αύξηση και κατά το ποσό των 70 δισ. δρχ. που αφορά το έργο 
του Αχελώου, το οποίο διαχειρίζεται το ΥΠΕΘΟ. Ποσοστιαία 
δηλαδή επήλθε αύξηση κατά 125%.

• Το μέρος του ΕΠΕ που αφορά στον δημόσιο τομέα έχει εξειδικευθεί 
σε έργα τα οποία είτε έχουν αρχίσει να υλοποιούνται είτε είναι 
άμεσα υλοποιήσιμα. Το μέρος του ΕΠΕ που εμπλέκει τον ιδιωτικό 
τομέα έχει εξειδικευθεί σε δράσεις και συνεχίζεται η περαιτέρω 
εξειδίκευση ανάλογα με τις απαιτήσεις του κάθε θέματος.

β. Υποδομές
• Δημιουργήθηκε, όπως και για το ΕΠΒ, "Ειδικός Λογαριασμός της



Γενικής Γραμματείας Ενέργειας" για την αποτελεσματική διαχείριση 
της χρηματοδότησης του ΕΠΕ.
Σχεδιάστηκε το σύστημα διαχείρισης με κύριο μοχλό τις υπηρεσίες 
της Γενικής Γραμματείας Ενέργειας (τη Γραμματεία της Επιτροπής 
Παρακολούθησης του ΕΠΕ) και με την συμμετοχή εξωτερικού 
Συμβούλου Διαχείρισης. Στις αρχές Ιουλίου θα γίνει η προκήρυξη για 
την επιλογή του Συμβούλου η οποία θα πραγματοποιηθεί το 
φθινόπωρο.
Στο τμήμα του Προγράμματος που αφορά στον δημόσιο τομέα έχει 
γίνει η επιλογή των φορέων που θα το υλοποιήσουν :

ΔΕΗ
- ΙΓΜΕ (Ινστιτούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών)
- ΚΑΠΕ (Κέντρο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας)
Εντός των ημερών αναμένεται η δημοσίευση του Π.Δ. για την 
δυνατότητα αναθέσεων μελετών και υπηρεσιών (ένα ΠΔ - αυτό που 
αφορά και στην βιομηχανία).
Εντός του Ιουλίου θα δημοσιευθεί το Π.Δ. για αναθέσεις σε 
Ενδιάμεσους Φορείς της διαχείρισης των προγραμμάτων που 
προβλέπουν ιδιωτική συμμετοχή. Η επιλογή των ενδιάμεσων φορέων 
θα γίνει το φθινόπωρο.

γ. Υλοποίηση
• Στις 6-7 Ιουλίου θα γίνει η 2η συνεδρίαση της μικτής 

Ελληνοκοινοτικής Επιτροπής Παρακολούθησης όπου αναμένεται να 
εγκριθεί η χρηματοδότηση έργων των δημόσιων φορέων :
ΔΕΗ
- Σταθμός μικρού Λαυρίου συνολικού προϋπολογισμού 14 δισ. 

δρχ. από τα οποία τα 5 δισ. θα αφορούν κοινοτικούς πόρους. 
Το έργο έχει ουσιαστϊκά~ολοκληρωθεί και η τυπική έγκρισή 
του θα έχει σαν επακόλουθο ισόποση απορρόφηση κονδυλίων.

- Σταθμός Αγ. Δημητρίου. Τό έργο αυτό κατασκευαστικά έχει 
προχωρήσει αλλά η κοινοτική χρηματοδότηση αναμένει την 
έκδοση περιβαλλοντολογικής άδειας. Η άδεια αναμένεται να 
εκδοθεί σύντομα. Η διαδικασία βρίσκεται στο στάδιο 
γνωμοδότησης των τοπικών φορέων όπου έχει σημειωθεί 
καθυστέρηση. Ο συνολικός προϋπολογισμός του έργου είναι 
110 δισ. δρχ., έχουν ήδη δασπανηθεί 17 δισ. δρχ. και η 
χρηματοδότηση της Κοινότητας θα είναι αναδρομική.

ΙΓΜΕ
Εχει ολοκληρωθεί η ανάλυση κατά έργο του προγράμματος που 
αφορά στο ΙΓΜΕ και θα γίνει δέσμευση για το σύνολο της 
χρηματοδότησης. (25 εκατ. ECU δηλ. περίπου 7,5 δισ. δρχ. από τα 
οποία το 75% θα δοθούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή). Τα έργα του 
ΙΓΜΕ αφορούν :
(¡) Διερεύνηση και καταγραφή των εγχώριων πρώτων υλών 

(λιγνίτες, ουρανιούχα, γεωθερμία)
(ϋ) Αποτίμηση - και καταγραφή των υδάτινων αποθεμάτων 
(¡¡¡) Αγορά εξοπλισμού (γεωτρύπανα, κλπ.)



ΚΑΠΕ
Το ΚΑΠΕ έχει συνεχή συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή από 
την οποία τακτικά χρηματοδοτούνται προγράμματα. Στο ΚΠΣ έχει 
ένα μέτρο προϋπολογισμού 4,5 δισ. δρχ. από τα οποία η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή θα χρηματοδοτήσει το 75%. Στην συνεδρίαση της 
Επιτροπής Παρακολούθησης αναμένεται να αποφασιστεί η 
χρηματοδότηση 6-7 έργων.

Στην ίδια συνεδρίαση της 6ης - 7ης Ιουλίου θα αποφασισθεί η 
χρηματοδότηση των πρώτων μελέτων που αφορούν στην καταγραφή 
του οικονομικά και τεχνικά εκμεταλλεύσιμου δυναμικού Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας της χώρας.

Στις αρχές του 1996 αναμένεται να ενταχθεί στο πρόγραμμα η 
μετατροπή από υγρό καύσιμο σε φυσικό αέριο του σταθμού της ΔΕΗ 
στο Κερατσίνι (προϋπολογισμός 20 δισ. δρχ.). Διεξάγεται διάλογος 
με τους τοπικούς δήμους και άλλους φορείς για το θέμα.

Οσον αφορά στο μέρος του ΕΠΕ που περιλαμβάνει συμμετοχή του 
ιδιωτικού τομέα, μετά την συμπλήρωση των θεσμικών και νομικών 
κενών, και την επιλογή του Συμβούλου Διαχείρισης και των 
ενδιάμεσων φορέων :
- πριν το τέλος του χρόνου θα γίνει πρόσκληση στους 

υποψήφιους επενδυτές για προτάσεις ένταξης σε επιμέρους 
δράσεις και έργα του ΕΠΕ τα οποία αφορούν :
(α) Εξοικονόμηση ενέργειας σε ενεργοβόρες βιομηχανίες 
(β) Συμπαραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και θερμότητας 
(Υ) Τεχνική υποστήριξη σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
(δ) Εφαρμογές Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Αιολικά 

πάρκα, μικρά υδροηλεκτρικά, κ.α.)
- στις αρχές του 1996 θα γίνει έναρξη των χρηματοδοτούμενων 

έργων.
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Πορεία του ΚΠΣ

Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Ερευνας & Τεχνολογίας (ΕΠΕΤ)

Τι παοαλάβαυε

Το ΕΠΕΤ II εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 29 Ιουλίου 1994.
Η υλοποίηση του ΕΠΕΤ II προχωρεί κανονικά γιατί η ΓΓΕΤ διέθετε το κατάλληλο 
θεσμικό πλαίσιο, Ειδικό Λογαριασμό, ειδικευμένο προσωπικό καθώς και την 
απαιτούμενη τεχνογνωσία για την διαχείριση μεγάλων Ε+Τ προγραμμάτων.

Τι κάναυε - που Βοισκόυαστε

Η μικτή Ελληνοκοινοτική Επιτροπή Παρακολούθησης του Προγράματος 
συγκροτήθηκε την 27 Ιουλίου 1994 και έχει ήδη συνεδριάσει τρεις φορές. Εχει 
αρχίσει η υλοποίηση όλων σχεδόν των Μέτρων και των Υποπρογραμμάτων. 
Συγκεκριμμένα :

Υποπρόγραμμα 1 : Ερευνητικές Κοινοπραξίες για την Βελτίωση της
Ανταγωνιστικότητας (ΕΚΒΑΝ)

Προκηρύχθηκε για πρώτη φορά το καλοκαίρι του '93 (μετά από προφορική έγκριση 
της Ε .Ε .). Υποβλήθηκαν 740 ερευνητικές προτάσεις, των οποίων η αξιολόγηση 
ολοκληρώθηκε τον Ιούλιο του '94 και η Επιτροπή Παρακολούθησης ενέκρινε τον 
Οκτώβριο 1994, στην Α' Συνεδρίαση, την ένταξη 84 έργων με συνολικό 
προϋπολογισμό 26 δισ. δρχ. και μέση διάρκεια 36 μήνες. Τα έργα αυτά 
αναφέρονται σε περιοχές όπως το: Περιβάλλον, Ενέργεια, Υγεία, 
Γεωργία/Βιοτεχνολογία, Νέα Υλικά, Κοινωνική και Πολιτισμική Ανάπτυξη. Φορείς 
εκτέλεσης των έργων είναι Κοινοπραξίες ΑΕΙ, Ερευνητικών Κέντρων και 
Επιχειρήσεων. Μέχρι στιγμής έχουν υπογραφεί 70 συμβάσεις και έχει ήδη 
εκταμιευθεί ποσό 3 δισ. δρχ. για την εκτέλεση των έργων.

Τον Δεκέμβριο του '94 έγινε μία νέα προκήρυξη ΕΚΒΑΝ, ειδικά για τις περιφέρειες 
Θράκης, Μακεδονίας (πλην Νομού Θεσσαλονίκης), Ηπείρου και Αιγαίου 
προϋπολογισμού 2,5 δισ. δρχ. Η αξιολόγηση των προτάσεων ήδη ολοκληρώθηκε και 
η χρηματοδότηση των έργων θα αρχίσει τον Οκτώβριο '95.

Υποπρόγραμμα 2 : Βιομηχανική Ερευνα, Μεταφορά Τεχνολογίας,
Καινοτομία

• Προκηρύχθηκαν τα Προγράμματα Ανάπτυξης Βιομηχανικής Ερευνας (ΠΑΒΕ) 
Α' και Β'. Εχει αρχίσει η ανάθεση των έργων συνολικού προϋπολογισμού 5 
δισ. δρχ. και 2 δισ. δρχ. αντίστοιχα.

• Προκηρύχθηκε το Πρόγραμμα Υποτροφιών Προσανατολισμένης Ερευνας 
(ΥΠΕΡ). Η διαδικασία αξιολόγησης ήδη ολοκληρώθηκε και η χρηματοδότηση 
των έργων συνολικού προϋπολογισμού 1.5 δισ. δρχ., θα αρχίσει τον 
Οκτώβριο '95.

• Προκηρύσσονται σύντομα τα Επιδεικτικά προγράμματα με στόχο την 
εφαρμογή τεχνολογιών, οι οποίες έχουν δοκιμαστεί επιτυχώς είτε σε 
άλλους κλάδους, είτε σε άλλες περιοχές ή επιχειρήσεις.



• Εχει αρχίσει η υλοποίηση έργων Τεχνολογικού Πολιτισμού και διάχυσης 
πληροφόρησης, όπως το Πρόγραμμα Τεχνομάθειας, το πρόγραμμα Ανοικτές 
Θύρες και άλλα.

• Εγκρίθηκε από την Ευρωπαίκή Ένωση και προκηρύσσεται σύντομα το Εθνικό 
Δίκτυο Έρευνας και Τεχνολογίας, το οποίο θα αναβαθμίσει την ταχύτητα 
ηλεκτρονικής επικοινωνίας στα 2 Mbit.

Υποπρόγραμμα 3 : Ενίσχυση & Αναδιάρθρωση του Ερευνητικού Ιστού
της Χώρας

• Εχει γίνει η προκήρυξη και αξιολόγηση για τα Γραφεία Διαμεσολάβησης σε 
ΑΕΙ και Ερευνητικά Κέντρα για την αξιοποίηση των αποτελεσμάτων της 
έρευνας. Η ανάθεση των έργων θα ολοκληρωθεί μέχρι τον Οκτώβριο '95.

• Εγκρίθηκαν πολλά έργα κτιριακής υποδομής και εξοπλισμού για την 
ενίσχυση των Ερευνητικών Κέντρων και των Τεχνολογικών Πάρκων. 
Ιδιαίτερη μνεία πρέπει να γίνει στην απόφαση ανέγερσης του κτιρίου του 
Επιστημονικού - Πάρκου Πατρών, του νέου κτιρίου του Γεωδυναμικού 
Ινστιτούτου, καθώς και του κτιρίου Φυσικοχημείας του ΕΚΕΦΕ "Δημόκριτος". 
Ο μέχρι σήμερα εγκριθείς προϋπολογισμός των κτιριακών είναι 2 δις. δρχ. 
και έχει αρχίσει η εκταμίευσή του.

• Αναμένεται να εγκριθεί στην επόμενη Συνεδρίαση της Επιτροπής 
Παρακολούθησης, η ίδρυση πέντε νέων Ινστιτούτων (Πολιτιστικής και 
Εκπαιδευτικής Τεχνολογίας στην Ξάνθη, Μεταφορών στην Θεσσαλονίκη, 
Πληροφορικής στη Θεσσαλονίκη, Βιοϊατρικής Τεχνολογίας στα Ιωάννινα, 
Βιομηχανικών Αυτοματισμών στην Πάτρα).

Υποπρόγραμμα 4 : Ανθρώπινο Δυναμικό
• Εχει προκηρυχθεί το Πρόγραμμα Ενίσχυσης Ερευνητικού Δυναμικού 

(ΠΕΝΕΔ) και η αξιολόγηση των 2000 υποβληθεισών προτάσεων θα 
ολοκληρωθεί μέχρι τον Οκτώβριο '95.

• Προκηρύχθηκε η Δράση "Ανθρώπινα Δίκτυα" με σκοπό τη διασύνδεση 
ομοειδών ερευνητικών μονάδων από διάφορους φορείς. Η προθεσμία 
υποβολής προτάσεων έληξε και σύντομα θα αρχίσει η αξιολόγηση και η 
εκταμίευσή.

Υποπρόγραμμα 5 : Διαχείριση ΕΠΕΤ II
• Εχει γίνει η προκήρυξη για τον Σύμβουλο Διαχείρισης του ΕΠΕΤ II και η 

διαδικασία επιλογής εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθεί τον Ιούλιο.

Ο συνολικός προϋπολογισμός των έργων τα οποία έχουν ήδη αρχίσει ή πρόκειται να 
αρχίσουν μέσα στο 1995 είναι 50 δισ. δρχ., δηλαδή το 1/3 περίπου του συνολικού εξαετούς 
προϋπολογισμού του Προγράμματος. 1



Πορεία του ΚΠΣ

Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Φυσικού Αερίου

Τι παοαλάβαυε

Τα προβλήματα που αντιμετώπιζε το έργο του Φυσικού Αερίου ήταν ιδιαιτέρως
σοβαρά :
- σημαντικές υπερβάσεις στον προϋπολογισμό. Ο αρχικός προϋπολογισμός 

του Έργου ανήρχετο στο 1200 ΜΕΟυ (τιμές του 1990) και σύμφωνα με τις 
εκτιμήσεις του Δεκεμβρίου του 1993 σε 2075 ΜΕΟΙΙ.

- αναστολή της χρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων 
και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα Άνθρακα και Χάλυβα (ΕΚΑΧ).

- ασάφεια ως προς τους μεσοπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους στόχους και 
το ρόλο της ΔΕΠΑ (καθεστώς εισαγωγής και διάθεσης Φ.Α., κατασκευή και 
εκμετάλλευση των δικτύων διανομής, μεταφορά του υγροποιημένου Φ.Α. 
κ.λ.π.)

- ανυπαρξία εμπορικής και τιμολογιακής πολιτικής με έντονο το πρόβλημα 
της διάθεσης του Φ.Α. Ουδεμία σύμβαση πώλησης Φ.Α. είχε υπογράφει, 
υπήρχαν δε σοβαρά προβλήματα με τη ΔΕΗ για τη σύναψη οριστικού 
συμβολαίου πώλησης Φ.Α. προς παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.

- σοβαρά προβλήματα με τους προμηθευτές του Φ.Α.

- αβεβαιότητα και απισιοδοξία εντός και εκτός της ΔΕΠΑ για το έργο.

- ως ένα βαθμό στασιμότητα στη λειτουργία της Εταιρίας κ.λ.π.

Τι κάναυε - που Βοισκόυαστε

Στις 29.07.1994 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε την επιδότηση του έργου του 
Φ.Α. (Σύστημα υψηλής και χαμηλής πίεσης) με 354.6 εκατ. ECU από το Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Περιφ. Ανάπτυξης για την περίοδο 1994-1999.

Στις 28.3.1995, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε επιπλέον την επιδότηση του 
Συστήματος Μεταφοράς Υψηλής Πίεσης με 180 εκατ. ECU από το πρόγραμμα 
Κοινοτικών Πρωτοβουλιών INTEREG II για την περίοδο 1994-1997.

Η μικτή Ελληνοκοινοτική Επιτροπή Παρακολούθησης συνεδρίασε για πρώτη φορά 
στις 21 Δεκεμβρίου 1994 και εξέτασε κυρίως τους όρους για την επανέναρξη της 
δανειοδότησης από την Ευρωπαίκή Τράπεζα Επενδύσεων και την ΕΚΑΧ καθώς και 
την έλλειψη θεσμικού πλαισίου για την διανομή. Η επόμενη συνεδρίαση της 
Επιτροπής Παρακολούθησης θα γίνει στις 6 - 7  Ιουλίου. Μέχρι τότε θα έχουν 
απαντηθεί τα ερωτήματα που τέθηκαν

α) Σύστημα μεταφοράς Υψηλής Πίεσης
• Εχει ολοκληρωθεί η κατασκευή του κεντρικού αγωγού (511 χλμ.) Στο



διάστημα Ιαν. 1992 - Οκτ. 1993 είχαν κατασκευασθεί και
επιχωματωθεί 244 χλμ.

Τον Φεβρουάριο του '94 η ΔΕΠΑ κήρυξε έκπτωτο τον ανάδοχο του 
έργου των δεξαμενών Υγροποιημένου Φυσικού Αερίου στη νήσο 
Ρεβυθούσα, λόγω της αδυναμίας του να υποβάλει βασικό σχεδίασμά 
σύμφωνα με τις συμβατικές του υποχρεώσεις και ανέθεσε τη 
συνέχεια του Εργου σε νέα κοινοπραξία. Ετσι ετέθη τέρμα στην 
ουσιαστική τελμάτωση του Εργου αυτού και σήμερα οι κατασκευές 
προχωρούν ικανοποιητικά.

Ανατέθηκαν όλα τα έργα που είναι απαραίτητα για την έναρξη 
λειτουργίας του συστήματος: υποθαλάσσιος αγωγός, συνοριακός 
σταθμός, κτίρια λειτουργίας και συντήρησης, μετρητικοί σταθμοί, 
σύστημα τηλεπικοινωνιών και τηλεχειρισμού ενώ επιτεύχθη 
συμφωνία με τον OTE για την εγκατάσταση του καλωδίου οπτικών 
ινών.

Ανατέθηκαν τα δίκτυα μέσης πίεσης Λάρισας, Βόλου, Θριασίου 
Αττικής.

Σύμφωνα με την απόφαση της Βουλής τα έργα των κλάδων 
μεταφοράς υψηλής πίεσης θα αναληφθούν από ελληνορωσική 
κοινοπραξία. Βρισκόμαστε στο στάδιο των τελικών 
διαπραγματεύσεων για την υπογραφή της σύμβασης.

Η επιταχυνόμενη πρόοδος των έργων φαίνεται από τον κατωτέρω 
πίνακα εκταμιεύσεων του έργου :

Μέσες μηνιαίες εκταμιεύσεις 
(δισεκατ. δρχ./μήνα)

1990 0.09
1991 0.53
1992 1.94
Ιαν. 93 - Οκτ. 93 3.07
Οκτ. 93 - Φεβ. 95 3.18

Το πρώτο πεντάμηνο του 1995 εκταμιεύτηκαν περίπου 20 δισ. δρχ.

• Περί το τέλος του έτους θα τεθεί σε δοκιμαστική λειτουργία ο 
κεντρικός αγωγός και στη συνέχεια, στις αρχές του επόμενου έτους, 
σε εμπορική λειτουργία με πρώτους πελάτες τη ΔΕΦΑ, βιομηχανίες 
στο Θριάσιο Πεδίο και στη Θεσ/νίκη και τις μονάδες της ΔΕΗ στο 
Κερατσίνι.

β) Δίκτυα χαμηλής πίεσης
• Η ΔΕΠΑ προωθεί από το καλοκαίρι του 1994 την υλοποίηση 

έργων δικτύων διανομής χαμηλής πίεσης στις πόλεις Αθήνα, 
Θεσ/νίκη, Λάρισα και Βόλο. Η διοίκηση των έργων αυτών θα 
γίνεται από εταιρείες που έχει συστήσει η Τοπική 
Αυτοδιοίκηση στις πόλεις αυτές. Ηδη έχουν υπογράφει



σχετικές συμβάσεις ανάθεσης της διοίκησης για έργα 
συνολικού μήκους περίπου 200 χλμ. στην ευρύτερη περιοχή 
Αθηνών, ενώ σχετικοί διαγωνισμοί για την ανάδειξη αναδοχών 
για τα έργα αυτά είναι σε εξέλιξη.

• Ολοκληρώνονται, με συζήτηση με όλους τους εμπλεκομένους 
φορείς, η ετοιμασία του νομοθετικού πλασίου για τη διανομή 
και οι συναφείς με αυτή δραστηριότητες όπως η ίδρυση των 
Περιφερειακών Εταιρειών Διανομής Αερίου, η θέσπιση 
προδιαγραφών, κλπ. Στις αρχές Ιουλίου θα κατατεθεί το 
σχέδιο νόμου στην Βουλή και μετά την ψήφισή του θα 
ξεκινήσει η ετοιμασία του απαιτούμενου υλικού για τον διεθνή 
διαγωνισμό επιλογής ιδιωτών επενδυτών.

• Προγραμματίζεται η ανάθεση της διοίκησης των έργων 
κατασκευής δικτύων χαμηλής πίεσης συνολικού μήκους 
περίπου 100Km σε δημοτικές επιχειρήσεις της Λάρισας και 
του Βόλου. Σχετικές συζητήσεις διεξάγονται και για την 
ανάθεση παρόμοιων συμβάσεων σε επιχείριση του Δήμου 
Θεσ/νίκης και την ΔΕΦΑ.

γ) Αλλες δραστηριότητες
• Ολοκληρώθηκε η νέα συμφωνία με την Ρωσική εταιρία 

GAZEXPORT και εγκρίθηκε από τη Βουλή η τροποποίηση του 
προσαρτήματος στη Διακρατική Συμφωνία μεταξύ Ελλάδας 
και Ρωσίας σχετικά με την προμήθεια φυσικού αερίου.

• Στις 09.06.1994 υπεγράφη Σύμβαση μεταξύ της ΔΕΠΑ και της 
ΔΕΗ για την πώληση 1.3 δισεκατομμυρίων Γπ3/έτος Φ.Α. για 
παραγωγή ηλεκτρισμού στους σταθμούς Λαυρίου και 
Κερατσινίου με έναρξη παροχής το έτος 1996. Η σύμβαση 
προβλέπει τη δυνατότητα πρόσθετων πωλήσεων 200 εκατ. 
πι3/έτος για μία νέα μονάδα στη Β. Ελλάδα. Η Σύμβαση αυτή 
εξασφαλίζει την απορρόφηση των ελάχιστων ποσοτήτων Φ.Α. 
που προβλέπονται στη Ρωσική Σύμβαση, ενώ ταυτόχρονα 
ικανοποιεί και την ανάγκη της ΔΕΗ για αύξηση της 
παραγωγής ηλεκτρισμού ώστε να ανταποκριθεί στην 
αυξημένη ζήτηση.

• Προωθείται η εξεύρεση πελατών :
- υπεγράφη σύμβαση με την "Βιοχαρτική"
- έγινε καταρχήν συμφωνία με την ΕΚΟ και την 

AMSTEL και έχουν υπογραφεί προσύμφωνα με 42 
βιομηχανίες στις περιοχές Αττικής, Θεσ/νίκης, Βόλου 
και Λάρισας.

δ) Χρηματοδότηση
• Η Ελληνική Κυβέρνηση χορήγησε για το έργο στο διάστημα 

από Οκτ. 93 έως σήμερα 39 δισεκατομμύρια δρχ. από το 
Π.Δ.Ε. Συνολικές χορηγήσεις από το Π.Δ.Ε. από την αρχή του 
έργου μέχρι σήμερα : 71 δισεκατομμύρια δρχ.



Τον Μάρτιο συμπληρώθηκε η χρηματοδότηση από το ΚΠΣ I. 
Από το ΚΠΣ II έχουν έρθει 60.8 εκατ. ECU (32.6 εκ. ECU το 
1994 και 28.2 εκ. ECU το 1995) δηλ. περίπου 20 δισ. δρχ.

Μετά την συνεδρίαση της Επιτροπής Παρακολούθησης την 6η 
- 7η Ιουλίου αναμένεται να αρχίσει η επανεργοποίηση της 
δανειοδότησης από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων που 
είχε διακοπεί το 1992 και που θα ολοκληρώσει τη 
χρηματοδότηση του έργου. Η απόφαση της Τράπεζας για την 
δανειοδότηση αναμένεται να ληφθεί στην δεύτερη ετήσια 
συνεδρίασή της τον Δεκέμβριο 1995, ενώ από την ΕΚΑΧ 
αναμένεται να αρχίσει ενωρίτερα.


